
 

 
 
 
 

Moravskoslezský krajský fotbalový svaz 
 

Nám. Svatopluka Čecha 10, 702 00 Ostrava 
 

 
V Ostravě, 7.5.2012. 

 
Reakce na článek „Černohorský: Je to vražda fotbalu.“  
(Moravskoslezský deník, příloha Opavsko, 2.5.2012) 
 
 Dne 2.5. jsem si přečetl článek „Černohorský: Je to vražda fotbalu“ a jsem nucen na 
něj reagovat, protože je v něm pošpiněna práce Komise mládeže Moravskoslezského 
krajského fotbalového svazu (dále jen KM MS KFS), jejíž jsem předsedou. Článek pana 
Černohorského, ve kterém se vyjadřuje o turnaji U-12 ve Smilovicích,  je sice napsán velmi 
emotivně, ale bohužel o to více tendenčně, je plný polopravd a faktů vytržených  
z kontextu, proto bych rád čtenářům podal komplexní vysvětlení.  
 KM MS KFS se snaží pomáhat a rozvíjet mládežnickou kopanou v našem kraji. 
Jednou z mnoha akcí, které organizujeme,  je organizace tzv. Meziokresních turnajů, které 
jsou určeny každý rok pro kategorii U-12 (letos chlapci narození v roce 2000) a hrají v něm 
proti sobě výběry okresních fotbalových svazů a městského fotbalového svazu (dále jen OFS 
a MěFS), tzn. 6 družstev. Každoročně jsou tyto turnaje organizovány čtyři, z toho dva halové 
a dva „venkovní“. V organizaci turnaje se střídají jednotlivé OFS a MěFS, ve spolupráci s MS 
KFS. Před dvěma roky schválila KM MS KFS pro tyto turnaje systém hodnocení ne podle 
počtu získaných bodů v turnaji, ale podle počtu vstřelených branek v turnaji, tzn. že vítězem  
se stává družstvo, které nastřílí nejvíce branek. Cílem tohoto rozhodnutí nebyla snaha  
o „vraždu fotbalu“, ale snaha zatraktivnit a zpestřit hru, motivovat mladé hráče a trenéry,  
aby nenutilli mladé fotbalisty hrát na výsledek, posledních 5-10 minut takticky bránit 
jednogólové vedení, naopak, aby chlapci a trenéři byli nuceni hrát až do konce, snažili  
se o útočnou hru a vstřelení co největšího počtu branek v utkání, protože předem neví,  
kolik vstřelených branek jim bude k vítězství v turnaji stačit. Jak jsem již zmínil, tento systém 
hodnocení turnaje již funguje dva roky, jsou na něj velmi pozitivní ohlasy. Jednoduchou 
matematikou si můžeme spočítat, že za dva roky bylo tímto způsobem sehráno minimálně již 
8 turnajů, a vzhledem k tomu, že zmiňovaný turnaj ve Smilovicích byl pro tento ročník 
poslední, tedy čtvrtý, nechápu překvapení p. Černohorského z toho, jakým systémem se turnaj 
hodnotí… Navíc, vzhledem k tomu, že se jednotlivé okresy v pořadatelstvích turnajů střídají,  
byla KM OFS Opava v čele se svým předsedou p. Černohorským sama organizátorem turnaje 
s tímto systémem hodnocení, takže se aktivně spolupodílela…  
 Nyní bych si dovolil argumentovat na konkrétní uvedené výtky. P. Černohorský uvádí, 
že ho zaráží způsob hodnocení turnaje, dále se ptá „Co obrana? Co kolektivní hra? Co 
technika, co přihrávky? Současný model považuji za vraždu fotbalu!“ První část týkající  
se systému hodnocení turnaje jsem již myslím zodpověděl dostatečně. Co se týče druhé části, 
bych chtěl uvést, že není cílem výchovy mladých fotbalistů učit je kolektivnímu pojetí hry,  
ale snažit se vychovávat kvalitní jednotlivce, osobnosti, které se „nebojí hrát“, jsou výborně 
vybaveni individuální technikou, umí obcházet hráče a střílet branky. O kolektivním pojetí 



potom můžeme hovořit ve starších kategoriích, kdy může být konečně týmový výkon 
postaven na výkonech kvalitních jednotlivců. Dovoluji si ještě tvrdit, že během turnaje nikdo 
chlapcům nezakazuje hrát technicky, přihrávat a bránit (pokud jim to nezakazují sami trenéři 
jednotlivých výběrů?) 
 Nad dalším tvrzením p. Černohorského nezbývá, než se usmát…: “Kluci mají z tohoto 
experimentu akorát popletené hlavy.Vyhráli čtyři zápasy z pěti a jeden remizovali. Přitom 
nejlepším týmem byl vyhlášen Bruntál. Holt tady se podle celosvětových a celorepublikových 
pravidel nehraje.“ Ptám se, jak je možné, že mají chlapci popletené hlavy? Systém hodnocení 
je dva roky stejný, navíc sami ve Smilovicích hráli už čtvrtý turnaj s tímto hodnocením, takže 
to pro ně rozhodně nebylo nic nového… Proč si dospělí počítají body a tabulky, když se hraje 
na počet vstřelených branek? Že by dospělí chlapcům špatně vysvětlili pravidla? Jinak  
si to nedovedu vysvětlit. Dále, výběr OFS Bruntál nebyl vyhlášen nejlepším týmem,  
ale týmem, který vstřelil nejvíce branek, o tom který tým byl nejlepší, bych si nedovolil 
rozhodnout… K poslední větě, že se nehraje podle celosvětových a celorepublikových 
pravidel uvedu následující. FAČR, aby se tak zařadil po bok vyspělých evropských 
fotbalových zemí, které již na této bázi s mládeží dávno pracují,  zahájil před dvěma lety 
reorganizaci mládežnických soutěží a změnu celkového přístupu k výchově mládeže  
a požaduje, aby se zaváděly alternativní způsoby hodnocení turnajů tak, aby chlapci nehráli na 
výsledky. Stačí si jen najít webové stránky FAČR, odkaz Oddělení vzdělávání trenérů. 
 Na závěr chci říci, že jsem ve Smilovicích viděl krásný turnaj, kde za krásného, 
slunečného počasí hrálo 120 mladých fotbalistů téměř celý den fotbal, stříleli branky a šlo 
vidět, že se tím baví… Takto jsem to viděl já… O to více je mi líto, že jsem nucen 
komunikovat tímto způsobem přes tisk, resp. je mi velmi líto, že člověk, s kterým již 
spolupracuji více než 5 let, který se sám aktivně na práci s mládeží podílí, prezentuje 
společnou práci s mládeží tímto způsobem. Práce s mládeží je radost, ne o boj o body! Proto 
bych chtěl všem mladým fotbalistům popřát hodně povedených a krásných utkání, radost ze 
hry a mnoho vstřelených branek!  
  
Mgr. Radim Zajíc – Předseda KM MS KFS, Profesionální trenérská licence UEFA 
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